



Q K 2 1 1 8 5 2 6

世界宗教研究

STUDIES IN WORLD RELIGIONS

2

2021年第2期
(总第188期)

世界宗教研究

(双月刊)

中国特色社会主义宗教理论研究

- 关于中国—东盟命运共同体建设过程中的宗教因素之思考 郑筱筠 (1)
-

巫鸿教授的中国古代宗教美术研究

- 研究中国古代宗教美术的一些心得 巫 鸿 (9)
“灵魂观念”与“祖先崇拜”:巫鸿墓葬美术研究的两柄魔杖 李清泉 (18)
“游戏神通”式的思考与写作:巫鸿先生佛教美术史研究识要 沙武田 (28)
视觉文化与空间转向:巫鸿先生道教美术研究评析 陈 亮 (41)
-

专题研究

- 洛克宗教宽容思想的现代批评 陈斯彬 (56)
论三论宗史的虚构、改写与成立 蔡晓菁 (64)
大理《佛说命终已后不历冥间观音菩萨经》考述 钱光胜 (72)
丹青之信

——早期《太平经》写本特色及其政治思想意蕴 刘 志 (80)

道教“生物节律”观念考论 何 欣 (88)

八卦新探

- 卦名来源与“重卦说”及卦义关系的探讨 辛亚民 贾拯钊 (98)
Hiérophanie/Hierophany 的汉译问题及其内涵探析 杨 洁 (109)
东正教圣像崇敬的神学基础研究 王 帅 (123)
-

2021 年第 2 期
总第 188 期

- 北堂善会考：十八世纪法国耶稣会传教团的平信徒组织 刘清华 (131)
伊斯兰汉文译著与伊儒会通实践实证研究
——以西道堂为例 丁钰梅 (152)
-

书评

- 宏观烛照微观探析
——《南朝佛教与文学》读后 冯国栋 熊舒琪 (163)
关帝信仰研究的新成果
——濮文起新著《关羽：从人到神》述评 盖建民 宋 峰 (166)
宗教学的传承与创新
——读《宗教学史论》 王希佳 (170)
-

学术述评

- 信仰间对话视野下的佛教包容主义和多元主义研究综述 李宜静 (174)
西方“正念”研究述要 金子璐 (180)
-

综述

- “国际玄奘论坛：文明互鉴与中印交流”学术研讨会综述 姚 腾 (183)
“儒教研究百年：回顾与展望”学术研讨会综述 周 骞 张晓伟 (185)
马丁·路德与世界：作为现代性的开启者
——“寻找思想史中的失踪者马丁·路德”：《马丁·路德著作集》翻译研讨会综述
..... 施基邱艳 (188)
-

Contents

Studies on Socialist Theory of Religion with Chinese Characteristics

- Reflections on Religious Factors in the Process of Building a China-ASEAN Community with a Shared Future Zheng Xiaoyun (1)

Professor Wu Hung's Research on Ancient Chinese Religious Art

- Some Experiences in Studying Ancient Chinese Religious Art Wu Hung (9)
“Soul Concept” and “Ancestor Worship”: Two Magic Wands in the Study of Wu Hung's Tomb Art Li Qingquan (18)

- Thinking and Writing as “Supernatural Game”: Mr. Wu Hung's Research on the History of Buddhist art Sha Wutian (28)

- Visual Culture and Spatial Turn: An Analysis of Mr. Wu Hung's Research on Taoist Art Chen Liang (41)

Research Articles

- Modern Critique on Locke's Thought of Religious Tolerance Chen Sibin (56)

- On the Establishment, Rewriting and Fiction of the History of Sanlun School Cai Xiaojing (64)

- A Textual Research on Dali's “Preached by Buddha After-Life Without Going-Through-Underworld Avalokiteshvara Bodhisattva Sutra” Qian Guangsheng (72)

- On Features of Early Manuscript of “Tai Ping Jing” and Implications of Its Political Thought Liu Zhi (80)

- A Textual Research on Taoist Concept of “Biological Rhythm” He Xin (88)

- New Exploration of Eight Trigrams: Discussion on Relations among the Origin of Trigram Names and “Repetitive Trigrams Theory” and the Hexagram Meaning Xin Yamin & Jia Yazhao (98)

- Discussion on Chinese Translation of ‘Hiérophanie/Hierophany’ and Analysis of Its Connotation Yang Jie (109)

- Research on the Theological Foundation of the Orthodox Icon Reverence Wang Shuai (123)

- Research on North Church Confraternity: The Laity Organization of the French Jesuit Missionary in the 18th Century Liu Qinghua (131)

- An Empirical Study on the Practice of Islamic Chinese Translation and Islam-Confucianism Communication: Taking Xidaotang as an Example Ding Yumei (152)



世界宗教研究

双月刊 2021年第2期(总第188期)

STUDIES IN WORLD RELIGIONS

1979年创刊

4月15日出版

主管单位:中国社会科学院

主办单位:中国社会科学院世界宗教研究所

编辑出版:《世界宗教研究》编辑部

电 话: 86-10-85195479 86-10-65138393

E-mail: sjzjyj@cass.org.cn

地 址:北京建国门内大街5号

邮政编码: 100732

印 刷:三河市龙林印务有限公司

国内发行:北京报刊发行局

国外发行:中国国际图书贸易集团有限公司(北京399信箱)

零售订阅:社会科学文献出版社

订阅电话: 86-10-59366555 86-10-59366561

邮发代号: 82-266

国外发行代号: Q588

ISSN 1000-4289

CN 11-1299/B

ISSN 1000-4289



9 771000 428217



定价: 50.00元



世界宗教研究



社科期刊网